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REGION Sdružení obcí Sedl-
čanska zajišťuje dotaci něko-
lika obcím v regionu na ná-
kup vratných kelímků, boxů 
na kelímky, myček nádobí, 
myček sklenic či vratných 
příborů z dotačního progra-

KAMÝK NAD VLTAVOU Tři eko-
logové, botanik Jiří Malíček 
a dva zoologové Ondřej Sed-
láček a Martin Kysela, přiví-
tali několik desítek zájemců 
nejen o motýly na exkurzi, 

kterou uspořádala společ-
nost Bělozářka v sobotu 20. 
července odpoledne v Ka-
mýku nad Vltavou. Šlo již 
o patnáctý ročník akce Otví-
rání motýlích rezervací.

Přijmeme nové montážníky
a pracovníky do výroby

Náplň práce: příprava a svařování nerezových 
konstrukcí a montáž produktu na místě realizace

Nabízíme: práce na výrobě luxusních wellness 
produktů, zázemí prosperující české společnosti, 
přátelský kolektiv, atraktivní platové ohodnocení 
a benefity: bonusy a prémie, stravné, až 25 dní 

dovolené, příspěvky na dětské tábory a řadu dalších

Místo výkonu práce: Vrchotovy Janovice

Kontaktujte nás na tel. čísle +420 705 100 997
nebo na emailu: nabor@imaginox.cz

SOLENICE Výstavba nové-
ho bezpečnostního přelivu 
na přehradě opět pokro-
čila. Stavbaři Metrostavu, 
který má úpravu hráze 
na starosti, pilně pracují. 
Před rokem ještě vypadala 
stavba jako obří schodiště, 
letos jde již do fi nální po-
doby a otevřeného skluzu. 

Tomáš Beržinský, zástup-
ce zhotovitele ze společ-

KRÁSNÁ HORA NAD VLTA-

VOU Prázdniny jsou v pl-
ném proudu a za chvíli 
začne jejich druhá část. 
Věčné téma. Letní tábory. 

V okolí je jich nespočet. 
Klasických, příměstských. 
Jeden, se speciální témati-
kou se odehrával v uply-
nulém týdnu i v Krásné 

Michal Chudárek předběhl 
dobu a teď sklízí plody své 
práce spolu s Bělozářkou

„Tuhle akci vždycky po-

řádáme v místě, kde se nám 

podaří zaštítit nějakou lo-

kalitu motýlů. Tady jsou to 

louky, které obhospodařuje 

Otevřený skluz je 
vystavěn ze speciální 
betonové směsi

nosti Metrostav, prozradil 
zajímavé informace ze sta-
vebních prací. „Pro všechny 

konstrukční bloky staveb-

ních objektů jsme na zákla-

dě požadavku objednatele 

státního podniku Povodí Vl-

tavy vyvinuli ve spolupráci 

s Kloknerovým ústavem spe-

ciální betonovou směs. Taj-

ná receptura je vymyšlena 

Na táboře děti zažily krocení 
divokého mustanga i výrobu 
taštiček či keramiky

Hoře nad Vltavou. Dle 
ohlasů, si ho děti náramně 
užily. Ale nejen děti. I je-
jich vedoucí. A jak takový 

Obce zřejmě pořídí 
vratné kelímky 
s dotací 85 %

mu Operační program Život-
ní prostředí. 

„Mimo jiné lze žádat o fi -

nanční prostředky na pod-

poru prevence vzniku 

odpadů z jednorázového 

nádobí nebo jednorázových 

obalů,“ vysvětluje Štěpánka 
Barešová ze Sdružení obcí 
Sedlčanska. „Do programu 

je zapojeno devět obcí ze 

sdružení – Radíč, Počepice, 

Kosova Hora, Příčovy, Ned-

rahovice, Jesenice, Kamýk 

nad Vltavou, Dublovice 

a Vysoký Chlumec. V pří-

padě, že s dotací uspějeme, 

budou do obcí pořízeny 

především vratné plastové 

kelímky jak na studené, tak 

na teplé nápoje různých ve-

likostí s logem (asi 15 550 

kusů), úložné boxy na ke-

límky (78 ks), myčky nádobí 

(7 ks), regály na uskladnění 
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KOSOVA HORA Kosohorský 
bodlák, folkový a count-
ry festival, je dlouhodobě 
známý tím, že se s želez-
nou pravidelností koná 
v extrémních klimatických 
podmínkách. Buď je mi-
mořádné horko, nebo po-
řadatele počasí pořádně 
vyšplouchne a vydatně 
prší. Z tanečního parketu 
se před zahájením progra-
mu jednou dokonce stalo 
i brouzdaliště. Tentokrát 
nenastalo ani jedno, ani 
druhé. Jubilejní patnáctý 
ročník Kosohorského bod-
láku se v Parku generála 
Mareše v sobotu 20. čer-

Kosohorský bodlák 
přestál všechny extrémní 
klimatické podmínky, 
tentokrát počasí ukázalo 
vlídnější tvář

vence konal za téměř ide-
álního, přívětivého počasí, 
což se projevilo i na ná-
vštěvnosti festivalu.

Bodlák jen tak 
něco nezničí

Festival dostal svůj ná-
zev podle rostliny, kterou 
jen tak něco nezničí, a tak 
není divu, že přestál všech-
ny extrémy. O to lépe se 
letos za normálních podmí-
nek hrálo kapelám z regio-
nu i ze vzdálenějších míst, 
kterých se na pódiu vystří-
dalo celkem devět. 

Početnému publ iku 
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REGION V pátek 26. července 
slavnostně odstartuje na pří-
bramském náměstí Rally Pří-
bram. Letos se jedná už o 43. 
ročník. V sobotu se potom 
pojedou rychlostní zkoušky 
také na Sedlčansku. Tratě 
budou po celý den uzavřeny.

První rychlostní zkouš-
ka dlouhá 10,43 km má 
svůj start v Sestrouni a cíl 
v Křečovicích. První vůz 
se na ni vydá v 9:50. Z Kře-
čovic do Minartic na trať 
dlouhou 10,77 km se první 
závodník vydá v 10:15. Ná-
sledně se závodní peloton 
přesune do Líchov, kde 
budou posádky startovat 
do třetí rychlostní zkouš-
ky vytyčené na 9,02 km 
do Nalžovic od 11 hodin. 

Čtvrtá rychlostní zkouš-
ka s délkou trati 6,53 km 
a startem v 11:35 povede 
z Borotic do Drhovců.

Odpolední program se 
pojede na stejných tratích. 
Start v Sestrouni je od 14:20, 
v Křečovicích od 14:45, v Lí-
chovech od 15:30 a v Boroti-
cích od 16:05. Komunikace 
mezi Sestrouní a Křečovice-
mi a dále mezi Křečovicemi 
a Minarticemi bude uzavře-
na od 6:50 do 17:45. Trasa 
od Líchov přes Dublovice 
do Nalžovic bude uzavřena 
od 8:00 do 19:10. Komunika-
ce z Drhovců do Borotic přes 
Drevníky bude uzavřena 
od 8:40 do 19:10.

Olga Trachtová 

Hadáčková

tak, aby beton vydržel 150 

zmrazovacích cyklů místo 

standardních 90 a zároveň, 

aby bylo sníženo množství 

hydratačního tepla. Je pří-

jemné, že k zásobování mů-

žeme využívat mobilní sta-

veništní betonárnu, kterou 

jsme zde zřídili přímo pro 

potřeby stavby. V tuto chvíli 

jsme se maximálně přiblí-

žili se skluzem k hrázi, kde 

po dobetonování posledních 

bloků bude hlavní pozor-

nost zaměřena na vtokový 

objekt SO01,“ dodává. 
V ý s t a v b a  n o v é h o 

bezpečnostního přelivu 
na orlické přehradě je re-
akcí na ničivou povodeň 
z roku 2002 a aplikací no-
vých technických norem, 
a zároveň vyvrcholením 
více než desetileté přípra-
vy komplikované akce. 
Přeliv vzniká mimo hlav-

Otevřený skluz je vystavěn ze 
speciální betonové směsi

ní těleso hráze a bude 
disponovat třemi přeliv-
nými poli s mohutnými 

ocelovými segmenty. Pří-
padnou extrémní povo-
deň pak odvede pod hráz 
betonový skluz. Cílem in-
vestice státního podniku 

Povodí Vltavy ve výši 1,78 
miliardy korun je zvýšit 
kapacitu povodňového 

průtoku z nynějších 3550 
na 5300 kubíků za sekun-
du, což odpovídá desetiti-
sícileté vodě. 

Jana Motrincová

(16 ks), talíře, misky a skle-

ničky a tak dále,“ pokračuje 
Barešová. 

Například Jesenice požá-
dala o 2 500 kusů vratných 
kelímků, boxy na kelímky, 
myčku nádobí do stánku 
na hřišti a o čtyři myčky skle-
nic pro SDH Jesenice a TJ So-
kol Jesenice. „Oba spolky do-

stanou 500 vratných kelímků, 

které jim budou k dispozici 

a budou je využívat na svých 

akcích,“ upřesňuje starosta 
Milan Jiroušek.

„Vratná záloha na ke-

límek bude pokrývat jeho 

pořizovací náklady, tudíž 

pokud si jej občan rozhod-

ne ponechat, nic se neděje. 

Za peníze utržené ze záloh 

budou pořízeny kelímky 

nové,“ doplňuje starosta Vy-
sokého Chlumce Jiří Svatek. 

S tím, že budou kelímky 
k dispozici obecním organi-
zacím, spolkům a při obec-
ních akcích, počítá také Ka-
mýk nad Vltavou a Kosova 
Hora. O dotaci na vratné ná-
dobí požádala i Krásná Hora 
nad Vltavou. Ta žádá o vrat-
né kelímky s logem města, 
myčky nádobí a kontejnery 
na bioodpad. 

Vše bude pořizováno 
s dotací ve výši 85 %. Nákla-

Obce zřejmě pořídí 
vratné kelímky 
s dotací 85 %

dy jsou odhadované ve výši 
zhruba 1,6 milionu Kč. „Kaž-

dá obec si bude individuálně 

nastavovat pravidla, jakým 

způsobem budou probíhat 

výpůjčky vratného nádobí,“ 
říká Barešová. Sdružení obcí 
Sedlčanska podává i další 
žádosti o dotace, jako třeba 
na projekt Podpora provoz-
ních nákladů dobrovolného 
svazku obcí či Mobiliář a do-
bíjecí stanice pro Krčínovu 
cyklostezku.

Obce se snaží působit 
udržitelně a ekologicky, 
proto kromě této iniciativy 
plánují i další. „Výhledově by-

chom se chtěli zaměřit na vý-

sadbu zeleně, respektive alejí 

v okolí městyse, rádi bychom 

obnovili vybrané polní cesty, 

které historicky propojovaly 

osady a městys,“ říká vyso-
kochlumecký starosta Sva-
tek. V Kamýku nad Vltavou 
zase připravují sdílenou led-
nici a rozšíření provozu ko-
munitní dílny. „U nás děláme 

ekologické aktivity průběžně, 

ať již formou dobrovolných 

úklidů nebo alespoň formou 

osvěty v obecním zpravodaji. 

Připravuje se i změna systé-

mu likvidace odpadů,“ přidá-
vá se místostarostka Kosovy 
Hory Lenka Havlíčková.

Michaela Faktorová

Rally Příbram uzavře 
o víkendu některé komunikace
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Práce na přehradě pokračují.

zahrály kapely Vektory, 
Marion, Rumtorád, Třetí 
míza, Hrst, Sunny girls, 
Fanda Tomášek a Kamilka-
dze. Jmenované hudební 
skupiny doplnil pražský 
písničkář Jiří Šmidt. Všem 
dohromady se věnovalo 
pětadvacet pořadatelů 
z místního spolku Taksme-
tu, který pořádá i letní 
tábory, takže se dá říci, 
že v sobotu se v kosohor-
ském parku sešlo kolem tří 
stovek lidí. 

„Na letošním jubilejním 

Kosohorském bodláku vy-

stupují většinou kapely, 

které tady hrály i v minu-

lých letech, ale přece jenom 

máme jednu novou,“ řekla 
nám hlavní pořadatelka 
festivalu, místostarostka 
Kosovy Hory Lenka Havlíč-
ková. „Kapelu Třetí míza 

tvoří poloprofesionální mu-

zikanti z Jihočeského kraje 

a jedná se o skvělou hudeb-

ní formaci. Kapela Hrst, kte-

rá je od Vlašimi, na našem 

festivalu vystupovala po-

Kosohorský bodlák přestál všechny 
extrémní klimatické podmínky, 
tentokrát počasí ukázalo vlídnější tvář

druhé. Zvlášť bych zmínila 

také Fandu Tomáška a jeho 

kamarády, kteří se posta-

rali o závěrečný country 

bál.“ O tom, že byl úspěš-
ný, svědčí fakt, že spousta 
posluchačů a tanečníků 
zůstala až do konce, tedy 
do třiadvaceti hodin. 

Návštěvníci parku se 
shodli, že po celou dobu 
konání festivalu panovala 
výborná atmosféra, a že si 
program dobře užili. Někteří 
z nich byli účastníky i zcela 
prvního Kosohorského bod-
láku v roce 2010, kdy na fes-
tivalu vystoupily pouze tři 
kapely. V posledních letech 
jich pravidelně vystupuje 
osm až deset, a vždy je do-
plňovali country tanečníci 
ve stylovém oblečení. Ten-
tokrát sice neměli ofi ciální 
předtančení, ale na taneč-
ním parketě předváděli 
svůj temperament po celou 
dobu konání patnáctého 
ročníku festivalu.

Pořadatelka 
i účinkující

Lenka Havlíčková také 
tentokrát na Kosohorském 
bodláku nebyla výhradně 
v úloze pořadatelky, ale 
také se představila na pó-
diu. Je totiž dlouholetou 
členkou kapely Vektory, 
kterou tvoří  muzikan-
ti z Benešova, Sedlčan, 
Vrchotových Janovic , 
Miličína a z dalších míst. 
„Nejbližší vystoupení nás 

čeká hned po prázdninách 

na festivalu ve Vlašimi, a ji-

nak hrajeme i na country 

bálech a na nejrůznějších 

oslavách. Pod názvem Vek-

tory vystupujeme asi deset 

let, ale společně s jedním 

dalším členem kapely ještě 

pod několika jinými jejími 

názvy v ní hraju už bezmá-

la tři desetiletí. Jmenovali 

jsme se mimo jiné Třetí 

dech,“ doplnila Lenka Ha-
vlíčková, která společně 
s dalšími pořadateli začí-
ná připravovat další roč-
ník Kosohorského bod-
láku brzy poté, co jeden 
ročník skončí.

David Myslikovjan

Dokončení ze strany 1
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Každý řádný hospodář je 
povinen se starat o maje-
tek svěřený mu do péče.

I minulé vedení města 
Sedlčany na svém jedná-
ní dne 6. 4. 2022 rozhodlo 
s péčí řádného hospodáře 
o zahájení řešení projektu 
revize elektroinstalace Ne-
mocnice Sedlčany, která 
je nemovitostí města Sedl-
čany. Jednotlivými kroky 
Rada města dospěla až 
k přípravě podpisu smlou-
vy s projektantem.

Podpis smlouvy již připa-
dl novému starostovi Ivanu 
Janečkovi dne 1. 12. 2022.

Starosta Janeček v ná-
sledujícím řetězci jednání 
zpochybnil nájemní smlou-
vu, rozsah odběrů elektric-
ké energie a dokumentaci.

Již při jednání Zastupi-
telstva města Sedlčany dne 
12. 6. 2023 byl vyzván ředi-

telem Nemocnice Sedlčany 
Filipem Zítkem k urychle-
nému řešení problematiky 
elektroinstalace.

Na žádost starosty Ja-
nečka vypracovávám dne 
30. 11. 2023 odborné vyjá-
dření z pohledu zdravotní-
ka, který v nemocnici pra-
coval 25 let.

Rada města Sedlčany 
na svých jednáních opa-
kovanými dotazy vyzývala 
starostu Janečka, aby se 
projektu elektroinstalace 
věnoval. Dne 13. 3. 2024 při-
šla urgence Mediterra Sedl-
čany k jednání o projektu.

Vyjádření starosty Ja-
nečka na jednání Zastupi-
telstva města Sedlčany dne 
3. 6. 2024.

Citace: „Máme před se-

bou bohužel i projekt, který 

není pro město úplně jakoby 

příjemný. Je to rekonstrukce 

elektroinstalace v budově 

nemocnice, tam nám hrozí 

prostě nějaká výše výdajů 

řádově 18 až 20 mil. Kč, 

a to budeme muset všechno 

zaplatit v dohledné době. 

Je tam prostě podmínka, 

že musíme dát do pořádku 

elektroinstalaci. A bohužel 

jako z toho nebudeme mít 

nic moc jakoby efekt. Ano, 

takže takhle k tomu musíme 

přistupovat.“

Jasné, srozumitelné vy-
jádření nejvyššího předsta-
vitele města.

Poslední dotaz a výzva 
od radních byla ke sta-
rostovi Janečkovi směřo-
vána na posledním jednání 
rady města.

Odkládání rozhodnutí:

ohrožuje pacienty Ne-
mocnice Sedlčany,

ohrožuje zaměstnance 
Nemocnice Sedlčany,

ohrožuje právní pod-
mínky nájemní smlouvy

ohrožuje dobré jméno 
města Sedlčany.

Kdy pochopí starosta 
města Sedlčany, že je třeba 
se starat o majetek svěřený 
občany?

Příště třeba…
Karel Marek

zastupitel města 

Sedlčany

ZPRAVODAJSTVÍ

Zabezpečovací zařízení, kamerové systémy, přístupové systémy. E-mail: info@nes.cz, tel.: 603 504 097

PŘEDBOŘICE Komunikace 
třetí třídy, která vede z Bře-
zí kolem Machova, je při 
vjezdu do Předbořic nato-
lik zúžená, že zde došlo už 
k několika dopravním ko-
lizím. A to nejen k naštěstí 
nikterak vážným srážkám 
vozidel, ale také k opako-
vanému poničení staveb, 
jež stojí v bezprostřední 
blízkosti silnice.

P r o t o  s e  o b č a n é 
z  P ř e d b o ř i c  o b r á t i l i 
na obec Kovářov, zda by 
část komunikace mohla 

být opatřena dopravním 
značením, které by upo-
zorňovalo na její zúžení 
a omezení rozměrů pro-
jíždějících vozidel. Kromě 
tohoto dopravního znače-
ní by si místní přáli také 
označení začátku a kon-
ce obce na komunikaci, 
i na místní komunikaci 
třetí třídy vedoucí smě-
rem na Jalovčí. Žádostí se 
bude zabývat Pavel Bílek, 
který se věnuje dopravně 
inženýrským opatřením.

Jana Motrincová

REGION Koupací vody 
v rámci celé republiky 
se postupně zhoršují. Po-
slední měření v našem 
regionu proběhlo 15. čer-
vence a přineslo zajímavé 
výsledky.

Voda vhodná ke kou-
pání je i nadále na Vlta-
vě, konkrétně v kempech 
Trhovky, Popelíky, Župa-
novice, Živohošť i Nová 
Živohošť. Mírně zhoršené 
vlastnosti má voda na Pod-
skalí. Na Radavě ale zjistili 

hygienici vodu pro kou-
pání nevhodnou. Jinak je 
na VD Orlík voda podle 
hygieniků čistá až nadstan-
dardně. Průhlednost je až 
kolem čtyř metrů, což bývá 
jen na začátku sezony.

Rybník Pilský na Mo-
nínci je podle hygieniků 
uzavřen již od 27. června. 
Poslední měření tady pro-
běhlo 17. června se závě-
rem: Zhoršená jakost vody.

Olga Trachtová 

Hadáčková

POUŤOVÉ  POSEZENÍ 
při dechovce

Osečany – náves

neděle 28. července od 14 hodin 
k poslechu a tanci hraje 

Toulavá kapela Josefa Janouška

Nemocnice – druhý 
konkrétní příklad

Občané chtějí 

změnu značení 

kvůli dlouhodobě 

problematické silnici

Voda v Orlíku je jako 
na začátku sezony

REGION Ve středu 17. čer-
vence došlo nedaleko Sedl-
čan, konkrétně na křižovat-
ce na silnici I/18 ve směru 
na Solopysky, k dopravní 
nehodě dvou osobních au-
tomobilů bez zranění. Ještě 
tentýž den vyráželi hasiči 
také do Janova, kde spadl 
strom přes cyklostezku. 
„Hasiči jej rozřezali a od-

stranili mimo stezku,“ po-
psala tisková mluvčí hasičů 
Tereza Sýkora Fliegerová.

K další dopravní neho-
dě byli hasiči přivoláni 
o dva dny později, v pátek 
19. července. Tentokrát se 
nehoda neobešla bez zra-
nění. V Hoděticích hava-
roval v zatáčce motocykli-
sta. Podle informací hasičů 
pravděpodobně uklouzl 
na štěrku a sjel do příkopu. 
„Na místě došlo k úniku pro-

vozních kapalin, který hasi-

či zasypali. Zraněná osoba 

byla předána do péče ZZS,“ 

uvedla Sýkora Fliegerová.
V katastru obce Svatý 

Jan došlo v sobotu 20. čer-
vence ke zranění osoby, kte-
rá slaňovala a nedokázala se 
sama dostat z místa. Hasiči 
byli požádáni Zdravotnic-
kou záchrannou službou 
o spolupráci, protože z jed-
né strany byly skály a z dru-
hé řeka. Hasiči osobu trans-
portovali na člunu a předali 
do péče záchranářů.

V neděli museli hasiči 

vyjet nejprve k padlé olši 
u Pořešic, neboť místo neby-
lo průjezdné. Následně byli 
přivoláni k požáru lesního po-
rostu v lokalitě Přední Chlum. 
Podle Sýkory Fliegerové šlo 
o požár hrabanky v lese. „Mís-

to bylo uhašeno oznamovate-

lem před příjezdem jednotek 

k události. Nakonec byla nale-

zeno místo pětkrát pět metrů, 

které hasiči důkladně prolili 

a vrátili se zpět na svou zá-

kladnu,“ popsala.

Na žádost Městské po-
licie Sedlčany pak hasiči 
likvidovali vosí hnízdo 
v zookoutku v pondělí 
dopoledne. Dalšími dvě-
ma událostmi byl test 
technologie 18. července 
a planý poplach na silni-
ci u Nalžovic den nato, 
kdy iPhone hlásil těžkou 
dopravní nehodu. Hasiči 
na místo vyjeli, ale zjistili, 
že k žádné dopravní ne-
hodě nedošlo.          -oth-

Na Sedlčansku bylo za uplynulý 
týden devět výjezdů hasičů
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ZAHRÁDKA V malé vesnici 
nedaleko Petrovic sbor dob-
rovolných hasičů společně 

s přáteli sboru nezahálí. 
Po usazení a zvelebe-

ní stavební buňky, která 

slouží již několik let jako 
klubovna, vystavění per-
goly, udírny i hřiště, přišla 
na řadu další důležitá stav-
ba. Místo, kam i císař pán 
chodil sám, stavějí hasiči 
opět svépomocí. Při pra-
cích na venkovních toale-
tách se střídají, pomáhat 
chodí, kdo má zrovna čas. 
I tak stavba pěkně roste. 

Členové SDH Zahrádka 
se schází každý první pá-
tek v měsíci. Teď o víken-
du si připravili i oblíbenou 
akci pro děti, dětský den. 
Večer poseděli, opekli 
buřty. Domů odcházeli 
spokojení. Malí i velcí ná-
vštěvníci si den náležitě 
užili.         Jana Motrincová

ZAHOŘANY Letní výzdobu obce opět vzali do rukou místní 
občané. Nejenže náves zdobí při různých svátcích, doslova kvete 
i během léta. Milé zastavení cestou na Radavu je možné vidět 
vedle místní hospody Na Staré kovárně. Jana Motrincová

běžný táborový týden pro-
bíhal, nám pověděl jeden 
z hlavních vedoucích Mar-
tin Čanda. 

Kdo tábor pořádá?

Tá b o r  p o ř á d á m  j á 
s manželkou, pod zášti-
tou našeho mysliveckého 
kroužku Adjunkti z Hory, 
který již druhým rokem 
provozujeme v Krásné 
Hoře nad Vltavou. Celý 
náš kroužek funguje za vý-
znamného přispění našeho 
mysliveckého spolku Krás-
ná Hora-Krašovice a také 
ZŠ Krásná Hora, takže bez 
nich by ani tábor nebylo 
možné pořádat.

Jaké jste měli letošní 

celotáborové téma? 

L o ň sk ý  ro č n í k  by l 
na téma přežití v přírodě, 
kde byla zapojena i mysli-
vost. Letošní ročník jsme 
pojali jako „odpočinek“ 
od myslivosti, kterou naše 
děti mají v podstatě celý 
školní rok na kroužku 
a chtěli jsme si letos zahrát 
na indiány. Vymyslel jsem 
fi ktivní národ Sumaq Urqu 
a legendu k celému tématu 
a celý týden jsme se snažili 
stát indiány.

Kde se odehrával?

Veškeré zázemí vždy 
máme na lovecké chatě na-

Na táboře děti zažily krocení divokého 
mustanga i výrobu taštiček či keramiky

šeho výše zmíněného mys-
liveckého spolku, kde jsou 
toalety, jídelna, kuchyň 
a letos jsme měli i vynika-
jící sprchy s teplou vodou, 
které nám běžely na te-
pelné čerpadlo. Velký dík 
tímto patří našemu spolku, 
za poskytnutí prostor pro 
tábor bez nároku na jaký-
koli nájem. Jediné co jsme 
museli postavit, byly stany 
a velké indiánské teepee.

Kolik vedoucích má 

děti na starost?

Celkem nás vedoucích 
bylo devět. Náčelník Martin 
Čanda (Šedý vlk), náčelní-
kova žena Kristýna Čandová 
(Bílá vlčice), lovec Michal 
Procházka (Zuřivý med-
věd), jeho manželka Iva 
Procházková (Klidná med-
vědice), lovec Jarda Sova 
(Rychlý výr), jeho manžel-
ka šamanka Kačka Sovová 
(Rudá sova), která mimocho-
dem hrála na Divokou Kyta-
ru, Jitka Kakešová (Orlí mat-
ka), naše krotitelka mustangů 
Petra Krausová (Nezkrotná 
klisna) a Kamča Holubová 
(Divoká holubice).

A kolik dětí si k vám 

letos našlo cestu?

Na táboře jsme letos 
měli třicet dětí, což byl náš 
limit, zájem byl i větší, ale 
z různých důvodů jsme 

se rozhodli právě pro ten-
to početní limit. Zároveň 
do budoucna nezvažujeme 
zvednutí tohoto početního 
limitu. Takto je to ideální.

Šlo o tábor příměst-

ský nebo klasický s pře-

spáním?

V podstatě se jednalo 
o oba tábory v jednom. 
Tábor běžel od pondělí 
do pátku. Zároveň jak už 
jsem zmínil, tábor byl se 
spaním ve stanech, ale zá-
roveň nám sedm dětí dojíž-
dělo i jako na příměstský 
od rána do večera. Takže 
jsme měli tábor klasický 
i příměstský v jednom. 

Co se děti na táboře 

naučily, jaký jste pro 

ně měli připravený pro-

gram?

Jelikož na kroužku se 
snažím dětem předávat 
informace a učit je během 
celého školního roku, 
na tábor jsme zvolili cestu 
je pořádně zabavit a hlav-
ně - pobavit se. Jen namát-
kou z programu vyjmenuji 
pár aktivit jako: krocení 
divokého mustanga (poník 
Ája, kterého si děti pomalo-
valy prstovými barvami), 
výroba dešťových holí, 
lapačů snů, kožených ta-
štiček, patinováni triček, 
výroba a stavba totemu, 

procházka za zmrzlinou 
a noční bojovka, kde se 
vyvolávali staří indiánští 
bohové přírodních živlů. 
Zároveň chci vypíchnout 
jednu aktivitu, za kterou 
chci poděkovat ZŠ Klučeni-
ce. Jmenovitě Stáně Suché, 
a to byla výroba keramiky, 
která se nám aktuálně vy-
paluje a každý účastník po-
sléze dostane vlastnoruč-
ně vyrobenou keramickou 
misku a další.

Pro děti jakého věku 

byl tábor určen?

Máme děti v podstatě 
všech věkových skupin, 
věková skladba je od čtyř 
do čtrnácti let. Tedy ještě 
dojíždělo i moje poslední 
dítě, dvouměsíční Hynek, 
takže jsme věkovou sklad-
bu ještě snížili. Vlastně 
i z nás se stávají děti, takže 
ani čtyřicet let asi nebude 
věkový limit. (smích )

Necháváme rozhodnutí 
na rodičích, ti ví nejlépe, zda 
jejich dítě zvládne spát na tá-
boře, nebo chce dojíždět.

Absolvovali jste s dět-

mi nějaké výlety mimo 

tábor? Odnesou si krom 

zážitků ještě něco? 

Výlet samozřejmě byl, 
a to do Krásné Hory nad 
Vltavou na točenou zmrz-
linu, z výrobků si odnesou 

keramiku, kožené taštičky 
na krk, absolvovaly i ba-
tikování triček, vyráběly 
dešťové hole z bambusu, 
i lapače snů. Zvláštností 
byla asi účast výše zmí-
něného poníka Áji, kterou 
si mohly děti pomalovat 
a osahat. Vše se setkalo 
s velkým ohlasem.

Změnil se letos počet 

dětí oproti prvnímu roč-

níku, který jste pořádali 

před rokem? 

Ano v loňském roce 
tábor absolvovalo dvacet 
čtyři dětí. Letos třicet.

Bude se tábor se opako-

vat za rok? Je to v plánu?

Já bych byl rád a i ostat-
ní vedoucí už o tom mlu-
ví, že by bylo fajn se třeba 
za deset let otočit a kouk-
nout na fotky a kroniky 
a třeba si říct, že to mělo 
nějaký smysl. Takže další 
ročník s největší pravděpo-
dobností bude, už máme 
i pracovní téma, ale to za-
tím neprozradím.

Zaslouží si někdo spe-

ciální poděkování na zá-

věr? 

Určitě, na závěr bych 
chtěl poděkovat za vstříc-
nost školní jídelně v Kamýku 
nad Vltavou, která nám celý 
týden zajišťovala obědy.

Jana Motrincová

Dokončení ze strany 1

Hasiči nezahálí, budují venkovní toalety 
a pořádají společenské akce

Hasiči v Zahrádce budují toalety.
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JESENICE Jednadvaceti-
letá Eliška Steinová z Je-
senice se sice vyučila 
cukrářkou, avšak na pro-
fesionální úrovni se zatím 
této činnosti nikdy nevě-
novala. Cukrařina ji ale 
stále baví a peče na přání 
dorty a další dobroty ale-
spoň pro svoje kamarády 
a známé. A protože ti dob-
ře vědí, že Eliška dovede 
s dorty kouzlit a dělá je 
ve všech možných i té-
měř nemožných tvarech, 
oslovují ji velmi často. 
S mladou cukrářkou jsme 
si povídali nejen o jejích 
netradičních sladkých 
výrobcích, které je skoro 
škoda konzumovat. 

Eliško, co vás přived-

lo k cukrařině?

Péct mě bavilo od-
malička. Pomáhala jsem 
s pečením mamince i ba-
bičce, a také jsem praco-
vala s modelínou, což je 
také vyrábění různých 
tvarů.  Vzpomínám si , 

že svůj první dort jsem 
upekla v době, kdy mi 
bylo kolem čtrnácti let, 
a bylo to na hasičský 
ples. Jednalo se o klasic-
ký máslový dort.

Dnes děláte dorty 

pro lidi ve svém okolí. 

Kolik této práci věnuje-

te času?

Záleží na zájmu. Ně-
kdy je měsíc slabší a jin-
dy upeču i čtyři dorty. 
Jednou bych chtěla mít 
cukrařinu jako svoje za-
městnání.

Jaké neobvyklé tvary 

dortů už jste vytvořila?

K a m a r á d o v i  j s e m 
k jeho dvacetinám dělala 
dort ve tvaru ženských 
ňader. Nebylo to na ob-
jednávku, ale mělo se 
jednat o překvapení ze 
strany jeho kamarádů. 
Výroba dortu byla doce-
la náročná, zabrala mi 
kolem osmi hodin, a po-
tom byl za chvíli sněde-
ný. Ale to jsou všechny 

dorty. Vyhraju si s nimi 
a na oslavě je hned 
po nich (úsměv). Dělala 
jsem také dort na přání 
ve tvaru hasičské hadice 

a na hasičský ples dort 
v podobě hasičského 

rozdělovače. Další dorty 
byly ve tvaru lokomoti-
vy, fotbalového hřiště se 
znaky Sparty a Slavie, 
se znakem Bohemians 

i s klokanem pro jedno-
ho příznivce tohoto fot-

balového týmu. Vyrábě-
la jsem i dorty ve tvaru 
sluníčka sedmitečného, 
ježka, krtečka a hasič-
ského auta. Jeden rybář 
chtěl kapra, a modelova-
la a pekla jsem i traktor.

Který z těchto dortů 

vám dal nejvíce zabrat?

Ňadra byla hodně ná-
ročná, ale nejvíce mi dal 
zabrat asi hasičský roz-
dělovač, který jsem mo-
delovala podle předlohy. 
Byla jsem ráda, že se ha-
sičům líbil.

Máte ještě další zá-

jmy kromě cukrařiny?

Věnuj i  se  vyš íván í 
a také asi tak půl roku 
háčkování, které mě na-
učila kamarádka. Zača-
la jsem dekou, která ale 
ještě není hotová, proto-
že bude velká, a jen tak 
z hlavy dělám háčkova-
né kabelky. Vyšívání se 
věnuji o několik let déle, 
naučila jsem se to sama. 

David Myslikovjan

ZPRAVODAJSTVÍ

Řádková inzerce: 15 Kč/řádek

Prodám palivové dřevo měkké 800 Kč/prms 

a tvrdé 1 800 Kč/prms nařezané a naštípané. 
Dovoz zdarma. Tel.: 730 529 545 

Koupím les, pole nebo chalupu. Pla-
tím hotově. Tel.: 730 529 545.                 95/24

Strojírenská 859, Sedlčany    tel.: 739 026 969    sedlcany@nabytekkunc.cz

bytu dodá nový punc

VÝPRODEJ 
vystavených matrací 

ZAHÁJEN

www.nabytekkunc.cze-shop

Pronajmu dlouhodobě 

nebytové prostory 

v Solopyskách u Sedlčan
(180 m2, voda, kanalizace, 

380 V/220 V) 
Lze i jako bydlení – ubytování 

po dohodě

Tel.: 604 920 732, 
+41 772 205 588

Obec Petrovice 

hledá 

HLAVNÍ ÚČETNÍ NA HPP
nástup 1. 10. 2024

Více na: 
www.petrovice-obec.cz/verejna-vyzva-na-

ucetni-obce 
nebo na tel.: 318 856 106

 opravy všech motorových vozidel, traktorů, 
    zemědělských strojů, prodej náhradních dílů
 zámečnické a kovářské práce (mříže, kování, schody)
 svářečské práce v ochranné atmosféře, řezání plazmou
 prodej technických plynů, Linde technoplyn a propan butanu
 prodej motorových, převodových a hydraulických olejů
 výroba přístřešků, markýz – polykarbonát

ZEOS s. r. o.   Sedlec-Prčice
Tel.: 723 279 026 (do 15 hod.)

provede práce na zakázku i s montáží
ZEOS s. r. o. Sedlec - Prčice

Tel./fax: 317 834 320 (do 15 hod.)

provede práce na zakázku i s montáží

opravy všech motorových vozidel, traktorů, 
    zemědělských strojů, prodej náhradních dílů

prodej vodoinstalačního materiálu
zámečnické a kovářské práce (mříže, kování, schody)
svářečské práce v ochranné atmosféře, řezání plazmou
prodej technických plynů, Linde technoplyn a propan butanu
prodej motorových, převodových a hydraulických olejů
zastřešení bazénů - polykarbonát, ONDEX
výroba přístřešků, markýz - polykarbonát

Najdete nás v Petrovicích v areálu zemědělského družstva - přidružená výroba
Tel.: 318 856 219, e-mail: pv.petrovice@tiscali.cz, www.hadicepetrovice.cz

baterie auto i moto
oleje

maziva
kapaliny

hadice

rozvaděče na štípačky
rychlospojky
koncovky

M. L. ELEKTRO
elektromontážní práce
hromosvody
elektronické zabezpečovací   

     a kamerové systémy

Nabízíme 

dlouhodobě udržitelný příjem
Volejte 734 462 216

R O Z V O Z   J Í D E L  

Eliška Steinová peče dorty neobvyklých tvarů zatím 
jenom pro svoje známé, jednou by se ale chtěla 
věnovat cukrařině profesionálně

Dorty neobvyklých tvarů z „dílny“ cukrářky Elišky Steinové

Plošná inzerce 
od 14 Kč vč. DPH/cm2

Tel.: 774 414 225



6 strana www.sedlcansky-kraj.czTÉMA

REGION Nedopalky, tedy 
fi ltry cigaret, které mnozí 
kuřáci po vykouření ci-
garety jednoduše odhodí 
na zem, obsahují plasty 

a další škodlivé látky pro 
prostředí. Z odhozených 
zbytků cigaret se pak uvol-
ňují toxické látky. Nedo-
palky se kvůli obsahu plas-
tů ale jen tak nerozloží, 
jejich rozklad trvá zhruba 
15 let. Postupně se rozpa-
dají na mikroplasty, jejichž 
množství v přírodě rychle 
narůstá. Kromě těchto ne-
gativních vlivů na životní 
prostředí působí nedopal-
ky negativně i esteticky. 
Jejich výskyt ve městě, 
na zastávkách či v parcích 
není nic pěkného.

Množství nedopalků 
v prostředí se snaží redu-
kovat evropská směrnice 
i český zákon o jedno-
rázových plastech. Tyto 
regulace zakazují pro-
dej plastových výrobků 
na jedno použití. Výrobci 
plastových výrobků také 
musí zajistit, aby jejich 
výrobky a odpad z těchto 
výrobků neznečišťovaly 
životní prostředí. 

Města a obce většinou 
zajišťují úklid veřejných 
prostranství, kde se na-
chází právě i velké množ-
ství nedopalků. Náklady 
na takový úklid jsou ale 
poměrně vysoké. Podle 
zákona mají obcím výrobci 

tabákových výrobků s fi l-
try uhradit vzniklé náklady 
na jejich úklid, údržbu ve-
řejných košů a popelníků. 
Je však složité z celkových 

nákladů obcí na úklid ve-
řejných prostranství, svoz 
odpadkových košů, likvi-
daci odpadů z košů a za-
metání odvodit náklady 
spojené pouze s úklidem 
nedopalků. 

Nevajgluj
V Sedlci-Prčici jsou tyto 

celkové náklady řádově 
ve výši 400 tisíc Kč. Velké 
náklady na úklid nedopal-
ků a jiných odpadků vzni-
kají i Kamýku nad Vltavou. 
„Mnoho kuřáků tradičně od-

hazuje krabičky od cigaret 

a nedopalky na zem a vů-

bec je to netrápí. Často sbí-

rám krabičky na chodníku 

nebo v trávníku, na někte-

rých místech srazů kuřáků 

je od nedopalků nastláno. 

A to musíme uklízet. Pravi-

delně. Obecně máme velký 

problém s odhazováním 

odpadků, neboť naši obec 

navštěvuje hodně turistů. 

Jen z lodí máme přeplněné 

koše skoro každý den,“ říká 
starosta obce Petr Halada.

Ke konci minulého roku 
byl spuštěn kolektivní sys-
tém Nevajgluj, který zalo-
žili výrobci tabákových 
výrobků s fi ltry. Hlavním 
cílem je uhradit obcím ná-
klady na úklid nedopalků, 

dalším pak osvěta veřej-
nosti, která se soustředí 
na omezení odhazování 
nedopalků mimo určené 
sběrné nádoby. Fungování 
systému bude ročně stát 
tabákové výrobce dohro-
mady přes sto milionů 
Kč. Jednotliví výrobci se 
na činnosti kolektivního 
systému skládají poměro-
vě podle toho, kolik výrob-
ků uvedli za rok na český 
trh. Největším výrobcem 
tabákových výrobků je 
u nás Philip Morris. Sou-
částí osvěty kolektivního 
systému je třeba i soutěž 
Čisté obce s Nevajgluj 2024, 
kde mohou obce vyhrát až 
60 000 Kč.

Příliš komplikací
Pro obce by tento sys-

tém neměl být ničím no-
vým, protože jsou už často 
zvyklé na spolupráci s ko-
lektivními systémy, které 
zajišťují zpětný odběr vy-
sloužilých elektrozařízení 
a baterií. Dle samotného 
systému Nevajgluj je prin-
cip spolupráce s obcemi 
jednoduchý: obec s ním 
uzavře smlouvu, jednou 
za rok vyplní dotazník o ná-
kladech na úklid, množství 
odpadů z úklidu ulic a ve-
řejných odpadkových košů 
a následně dostane obec 
každý rok fi nanční příspě-
vek. Od podepsání smlou-
vy však některé obce 
odrazuje množství admini-
strativy, protože se nejed-
ná jen o nedopalky. Zákon 
o jednorázových plastech 
totiž nařizuje zvláštní za-
cházení i u dalších výrob-
ků, jako jsou například 
vlhčené ubrousky nebo 
nafukovací balonky. Napří-
klad Prosenickou Lhotu už 
oslovila fi rma na výrobu 
plen Pampers, Křepenicím 
zaslal smlouvu výrobce 
vlhčených ubrousků Proc-
ter and Gamble.

Systém Nevajgluj zaslal 

smlouvu na úklid tabáko-
vých výrobků také obci 
Jesenice, ta však smlouvu 
nepodepsala. Zastupitelům 
se jeví, že projekt přinese 
více práce s administrati-
vou, než jaký bude přínos 
z úklidu tabákových nedo-
palků. Do Křepenic zaslali 
smlouvu systém Nevajg-
luj a výrobci vlhčených 
ubrousků. „Smlouvu jsme 

nepodepsali ani s jedním 

z nich právě z důvodu, že 

příspěvek od těchto kolek-

tivních systémů by pro naši 

obec nebyl nijak vysoký 

a víceméně by těžko pokryl 

náklady na administrativu 

s ním spojenou,“ tvrdí sta-
rosta obce Jaroslav First.

Jeřábková: 
Řešením je jedna 
databáze

Stejně tak smlouvu ne-
podepsalo zatím ani měs-
to Sedlec-Prčice či Pro-
senická Lhota. „Součástí 

smlouvy je dotazník, který 

byl původně dost složitý 

a údaje dle našeho názo-

ru nebyly pro systém nut-

né. Tento systém asi smysl 

má, s ohledem na náklady 

na úklid, ale pro obce ka-

ždý nový kolektivní systém 

znamená další administ-

rativní zátěž. Máme uza-

vřené smlouvy s EKO-KO-

Mem, Ecobatem, Remou, 

Elektrowinem, řeší se ta-

bákové výrobky, budou se 

řešit vlhčené ubrousky…,“ 
vysvětluje starostka města 
Miroslava Jeřábková. 

P ro b l é m  v i d í  t a k é 
v množství administrati-

vy, která je nejen s tímto 
systémem spojená. „Kaž-

dý systém má požadavek 

na poskytování údajů, ně-

které chtějí více informací, 

jiné méně, ale v důsledku to 

znamená, že někdo na obci 

musí tyto informace zpraco-

vat a poskytnout. Dle mého 

názoru by bylo dobré, kdy-

by vznikla jedna databáze 

údajů – například z hlášení 

o produkci odpadů, kterou 

každoročně musíme vypl-

ňovat, doplněná o některá 

data týkající se fi nančních 

nákladů obce, a z této da-

tabáze by si každý systém 

vybral potřebné údaje. Pra-

covník obce by tak nemusel 

vyplňovat pět formulářů, 

ale jen jeden,“ říká starost-
ka Jeřábková.

Na otázku, jaká je její 
představa o ideálním sys-
tému řešení odpadů z ta-
bákových výrobků, říká 
Jeřábková: „Nemám ide-

ální představu. Asi bych 

ale uvítala, kdyby všichni 

(nejen kuřáci) odkládali od-

pad tam, kam patří a nebyl 

by tak nepořádek na veřej-

ných prostranstvích.“ 

Halada: 
Zálohujme vajgly

V podobném duchu 
odpověděl i starosta Vyso-
kého Chlumce, Jiří Svatek. 
„Ideální stav by byl, pokud 

by odpady z tabákových 

výrobků byly z takového 

materiálu, aby nezatěžova-

ly na desítky let životní pro-

středí. Za současného stavu 

by bylo nejlepší, aby nedo-

palky, které jsou prakticky 

Od fi nanční podpory na úklid 
nedopalků odrazuje obce velké 
množství administrativy

Jaroslav First

Miroslava Jeřábková
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díky obsahu toxických látek 

nebezpečným odpadem, 

byly tak lidmi i vnímány 

a nedocházelo k jejich od-

hazování na ulici.“

Starosta Petr Halada 
z Kamýku nad Vltavou by 

ideální řešení viděl v zálo-
hování. „Jako je to u lahví. 

Za každého odevzdaného 

vajgla dostane kuřák zpát-

ky pět korun,“ navrhuje. 
Ekonomka Prosenic-

ké Lhoty Radka Čížková 
vidí řešení v tom, aby se 
smlouvy kolektivního sys-
tému Nevajgluj sloučily se 
smlouvami dalších sub-
jektů, kterých se jednorá-
zové plasty týkají. „Opti-

mální by bylo sloučení pod 

jednu smlouvu, jako máme 

například zpětný odběr 

elektrozařízení. Nechce-

me zvlášť smlouvy s Ne-

vajgluj, s Pampers a pak 

s dalšími. Odměnu by měli 

počítat dle velikosti obce 

(počtu obyvatel) a neřešit 

statistiku, vyplňování do-

tazníků a podobně,“ myslí 
si Čížková. 

S tím souhlasí i křepe-
nický starosta Jaroslav 
First: „Jako nejlepší ře-

šení bych viděl, kdyby se 

výrobci tabákových pro-

duktů, ale i vlhčených 

ubrousků, přidali do již 

fungujících kolektivních 

systémů, jako je například 

EKO-KOM. Pro obce by se 

tím administrativa výraz-

ně zjednodušila a nemu-

seli by uzavírat smlouvu 

s každým zvlášť a potom 

každý příspěvek zvlášť 

účetně zpracovávat.“

Některé obce 
smlouvy 
podepsaly

Smlouvu naopak po-
depsalo například město 
Krásná Hora nad Vltavou. 
„Vycházíme z toho, že by 

smlouva měla zastřešovat 

všechny tabákové společ-

nosti. U dalších produktů, 

jako jsou například vlhčené 

ubrousky, zatím čekáme, 

jak se situace vyvine. Chce-

me se vyhnout tomu, aby-

chom měli smluvní vztah 

s dalšími deseti nebo dvace-

ti subjekty,“ vysvětluje sta-
rosta města Jaroslav Kříž. 

Smlouvu podepsal i Ka-
mýk nad Vltavou. „Chceme 

podpořit systémy, které pod-

poří likvidaci odpadu z naší 

obce,“ říká starosta Halada. 
V administraci systému 
problém nevidí. „Podle nás 

má každý kolektivní systém 

smysl, pokud napomáhá 

správné likvidaci odpadu, 

případně jeho zpětnému 

využití,“ dodává. 
K podpisu smlouvy se 

pravděpodobně přidá i Vy-
soký Chlumec. „Prozatím 

jsme smlouvu s kolektivním 

systémem nepodepsali, nic-

méně to bude jeden z bodů 

zářijového zastupitelstva 

a podpisu se nebráníme. 

Uvidíme, jak rozhodne za-

stupitelstvo městyse,“ říká 
starosta Svatek. „Je nesmy-

sl, aby obec podepisovala 

desítky smluv s jednotli-

vými výrobci vybraných 

produktů, proto je vznik 

kolektivního systému smy-

sluplný. Výrobce, který se 

sdruží v kolektivním systé-

mu, může splnit svou povin-

nost a obec s tím má nižší 

administrativní zátěž, které 

už je i tak v jiných oblastech 

dost,“ dodává Svatek.

Spojení EKO-
KOM s Nevajgluj 
není reálné

Na názor jsme se zeptali 
i Daniela Koláře ze Sedlčan-
ských technických služeb. 
„Co se týká komunálních 

odpadů, tak jediný kolektiv-

ní systém, jenž dává smysl, 

je prozatím od společnosti 

EKO-KOM, který sdružuje 

výrobce obalových materi-

álů. A ty do něho přispívají 

dle toho, kolik obalů uvádě-

jí na český trh. Podepisovat 

zvlášť smlouvy s každou 

fi rmou, která je povinna 

přispívat na úklid svých vý-

robků, jež jsou odhozeny 

mimo koše, je naprostý ne-

smysl,“ vysvětluje. 
„V České republice je 

přes 6 000 obcí, a přece 

nebude mít každá obec 

smlouvu s každou fi rmou 

jednotlivě. EKO-KOM má 

dané částky za uvedení jed-

né tuny obalů na trh. Tuto 

částku ovlivňuje více fakto-

rů. Například, jak náročné 

je daný obal přepravit z ba-

revných nádob na třídící lin-

ky, jak náročné je obal recy-

klovat, nebo zdali to vůbec 

jde. Další část tvoří pevná 

sazba za obal. EKO-KOM si 

čtyřikrát do roka v různých 

lokalitách po ČR – včetně 

Sedlčan – dělá rozbory od-

padů (a jsou jich desítky) 

podle kterých například 

také vyhodnocuje, kolik 

procent daného výrobku 

se posbírá zpět prostřednic-

tvím žlutých kontejnerů,“ 

objasňuje aktuální stav od-
padový hospodář. 

„Pak jsou tady ovšem 

významní velcí ‚hráči‘ jako 

Coca-Cola, Mattoni, Philip 

Moris, fi rmy Andreje Babiše 

a další, které produkují vel-

ké množství obalů. A tím 

pádem platí EKO-KOMu 

velké peníze. Cena za tunu 

je ale pořád stejná. Ale 

když hodně vyrábím, tak 

hodně zaplatím. A tyto fi r-

my pořád přemýšlí, jak se 

příspěvkům na své odpady 

vyhnout, a to tak, aby ušet-

řené peníze nemusely niko-

mu vydávat. Proto Mattoni 

pořád obhajuje zálohování 

PET lahví a kovových oba-

lů, a dokonce už rozjela 

mediální kampaň. Ovšem 

systém, který v ČR funguje 

momentálně, není nastaven 

tak, aby z odpadového toku 

vypadla ta nejpodstatnější 

surovina – tedy PET,“ vy-
světluje Kolář. 

„Tento systém bez PETu 

může fungovat pouze v pří-

padě, že ostatní plastový 

odpad budeme dávat do po-

pelnic na komunální odpad 

a skončí ve spalovnách. 

Bohužel výstavba spalo-

ven v ČR už 15 let vázne, 

protože v roce 2010 Martin 

Bursík tvrdil, že tudy cesta 

opravdu nevede a celé to 

Strana zelených zabloko-

vala. Dnes si můžeme pou-

ze rvát vlasy, jak jsme byli 

hloupí. Bez spaloven to to-

tiž nepůjde. Pokud ostatní 

plast půjde přes třídící linky 

už bez PET lahví, tak obce 

budou obrovskými částka-

mi dotovat předtřídění toho-

to plastu. A to bude hodně 

velký problém, protože už 

teď obce platí za předání 

a předtřídění plastového 

odpadu na třídící linky vět-

ší částky než za komunální 

odpad,“ přemýšlí Kolář kri-
ticky o neblahé roli Strany 
zelených.

„Nicméně výše uvedené 

fi rmy zakládají své vlastní 

kolektivní systémy pouze 

ve snaze ušetřit peníze (své 

zisky) a nepřispívat do sys-

tému EKO-KOMu. Před ně-

kolika lety se fi rmy Andreje 

Babiše snažily založit stej-

ný systém jako poskytuje 

EKO-KOM. Cílem bylo pla-

tit nižší poplatky. Autori-

zaci takovýmto kolektiv-

ním systémům musí dát 

Ministerstvo životního pro-

středí, které to naštěstí včas 

zarazilo. Stejně tomu bylo 

v tomto případě i v jiných 

státech. EKO-KOM z těchto 

plateb přispívá nemalé část-

ky obcím na svoz a předání 

obalů k recyklaci, pořizuje 

obcím nádoby na tyto od-

pady s tím, že obec za ně 

neplatí vůbec nic. Dále při-

spívá nemalé fi nanční část-

ky třídícím linkám, aby byly 

motivované danou komodi-

tu přebrat, roztřídit a předat 

zpracovateli. Systém pana 

Babiše měl něco málo při-

spívat obcím a tím to kon-

čilo. Takže jeho levnější 

systém by obcím výrazně 

prodražil nakládání s třídě-

nými odpady,“ doplňuje.
A jaká je představa od-

padového hospodáře Da-
niela Koláře o optimálním 
systému řešení odpadů 
z tabákových výrobků? 
„Pravidla hry by měla být 

u jednorázových obalů 

obecně nastavena tak, že 

co nelze zpracovat (recy-

klovat), tak to bude zakázá-

no vyrábět. To bychom kou-

kali, jak rychle by šlo najít 

řešení – například jiné ma-

teriály. Hlavně, aby se daný 

výrobek mohl prodávat.“ 

Zajímalo nás také, zda 
město Sedlčany už také 
oslovily subjekty, které 
souvisí s jednorázovými 
plasty a jejich úklidem. 
„Philip Moris a výrobce vlh-

čených ubrousků. Kdo bude 

další? Výrobce kelímků?“ 
ptá se odpadový hospodář 
Sedlčanských technických 
služeb. 

Jeho názor na spojení 
těchto systému do jednoho 
(EKO-KOM) není příliš op-
timistický. „Spojení Nevajg-

luj a EKO-KOM není reálné. 

Svaz měst a obcí sice tlačí 

na tyto nové systémy, aby 

se sdružily v EKO-KOMu, 

ale k tomu nedojde. Systé-

my by musely platit vyšší 

částky, než chtějí. A dalším 

důvodem je, že společnost 

Nevajgluj vede bývalá ředi-

telka EKO-KOM, s níž tato 

společnost kvůli vnitřním 

věcem, které nebyly totožné 

s jejími hodnotami, rozváza-

la spolupráci. Sice bychom si 

všichni přáli, aby se tyto dva 

systémy spojily, ale víme, že 

k tomu nedojde.“

Michaela Faktorová

Petr Halada

Radka Čížková

Jaroslav Kříž

Daniel Kolář

Jiří Svatek
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Rubriku Kalendář připravuje Michaela Faktorová

 KONCERTY, 
ZÁBAVY

 Sedlčany – Pohoda club
26., 27. 7. Letní free party 

s Bacardi

hraje DJ Míra Šmarda

 Heřmaničky – letní parket
26. 7. Babouci

koncert dechové hudby 

s nejstarší jihočeskou de-

chovkou; 19:00

 Sedlec-Prčice – Monínec
25. 7. Hvězdné léto 

na Monínci

koncert Martina Motýla, 

minidisco pro děti, hvězdné 

promítání, soutěž; 19:30 

1. 8. Hvězdné léto na Mo-

nínci

koncert Štěpána Kojana, 

minidisco pro děti, hvězdné 

promítání, soutěž; 19:30

 Petrovice – zámecký park
26. 7. Open Air diskotéka

v rámci akce Petrovické 

řezbování, hraje DJ Sláva 

Bloch, pro děti a mládež 

od 19:00; 22:00

 Osečany – náves
28. 7. Pouťové posezení 

při dechovce

k poslechu a tanci hraje 

Toulavá kapela Josefa 

Janouška; 14:00

 Předbořice – fotbalové 
hřiště
27. 7. Letní rocková zábava

k poslechu a tanci hraje ka-

pela All Right Band; 20:00

 Obděnice – hřiště
2. 8. Letní zábava

hrají kapely Iron Maiden 

revival a Something Bohe-

mian; 20:00

 VÝSTAVY

 Sedlčany – knihovna
Sedlčanské střípky

výstava příběhů a ilustrací 

žáků 4. tříd sedlčanských 

ZŠ; do 31. 8.

Zmenšené sny

výstava Model klubu Sedl-

čany; do 4. 9.

 Hrachov – Ochrana 
fauny ČR
Lesní svět

výstava kreseb Jiřího Nová-

ka; do 31. 7.

 Krásná Hora nad Vlta-

vou – MÚ
Tušené netušené

výstava absolventů výtvar-

ného oboru ZUŠ Sedlčany; 

do 26. 7.

 Kamýk nad Vltavou – 
budova OÚ
Tvoříme při hudbě

výstava obrazů; do 28. 7.

 Petrovice – knihovna
Exkurze za obojživelníky

výstava o obojživelnících; 

do 31. 8.

 Sedlčany – muzeum
Sanctus Benedictus

výstava fotografi í středo-

věké architektury ve sklep-

ním prostoru

Sedlčany – město výročí

730 let města Sedlčany, 155 

let SDH Sedlčany, 130 let 

železnice, 130 let muzea; 

do 15. 9.

 Votice – klášter
Historická rádia

výstava historických rádií 

ze sbírky Vlastivědného 

klubu Votice; do 31. 8.

Svět kostiček

putovní výstava 100 expo-

nátů ze stavebnice Lego; 

do 1. 9.

 DIVADLO

 Votice – rajský dvůr 
kláštera
28. 7. Pohádkové léto: 

Kašpárek v dračí jeskyni

komorní loutkovou pohád-

ku uvádí Divadlo Gustav; 

18:00

4. 8. Pohádkové léto: Po-

hádky pana Pohádky

vtipné zpracování známých 

pohádek O Budulínkovi 

a O Červené karkulce; 18:00

 Heřmaničky – letní parket
28. 7. Letní revue

oblíbená travesti show 

Techtle Mechtle; 20:00

3. 7. Nepál & Luděk Červ

povídání o jedné netradiční 

dovolené, projekce fotogra-

fi í; 20:00

 KINO

 Heřmaničky – Háječek
27. 7. Letní kino: Noc 

na Karlštejně

promítání známé české 

muzikálové komedie; 21:30

2. 8. Letní kino: Mission: 

Imposible – Odplata 1. část

promítání akčního dobro-

družného thrilleru; 21:30

 Votice – klášter
25. 7. Letní kino: Aristo-

kratka ve varu

promítání nové české 

komedie; 21:15 

1. 8. Letní kino: Jak pře-

žít svého muže

promítání české komedie; 

21:15

 Sedlčany
26. 7. Princezna na hrášku

česko-kanadská pohádka; 

18:00

 Sedlec-Prčice
26. 7. Její tělo

česko-slovenské drama; 20:00

2. 8. Kung Fu Panda 4

animovaný rodinný fi lm; 

16:00, 20:00

 Kamýk nad Vltavou – ZŠ
27. 7. Letní kino: Film 

na přání

promítání fi lmu dle hlaso-

vání; 21:30

 Vysoký Chlumec – fot-
balové hřiště
31. 7. Letní kino: Sladký 

život

promítání nové české 

komedie; 21:15

 Svatý Jan – fotbal. hřiště
2. 8. Letní kino: Jedeme 

na teambuilding

promítání české komedie; 

21:30

 SPORT

 Skoupý
27. 7. Memoriál Zdendy 

Vanžury

nohejbalový turnaj; 8:30

 Sedlčany, Dublovice, 
Líchovy, Prosenická Lhota
27. 7. Silmet Rally Příbram

43. ročník rally závodu

 Kosova Hora – park 
gen. Mareše
27. 7. Letní volejbalový 

turnaj

11. ročník; 8:00

 Sedlec-Prčice – hřiště 
Na Starce
27. 7. O pohár Českého 

Meránu

21. ročník turnaje dvojic 

v pétanque; 13:00

 Přestavlky – střelnice

28. 7. O pohár Českého 

Meránu

48. ročník střeleckého závodu 

jednotlivců a družstev; 7:30

 Prosenická Lhota – 
u hasičské zbrojnice
3. 8. Lhotecký pětiboj

26. ročník soutěže, netra-

diční disciplíny; 13:00

 Nalžovice – zámecký 
park
3. 8. Hry bez obecních 

hranic

1. ročník přátelského derby 

obcí Nalžovice, Křepenice, 

Dublovice, Kňovice, Příčo-

vy a Radíč, večer zábava; 

14:00

 OSTATNÍ

 Sedlčany – hvězdárna
26., 27. 7., 2., 3. 8. Pozoro-

vací program

20:00–23:00

 Petrovice
24. 7. Vyšívané odpoled-

ne u KavAndy

workshop vyšívání levan-

dule; 15:00

 Petrovice – zámecký 
park
26.–28. 7. Petrovické 

řezbování

XIV. ročník, zábavná 

stanoviště pro děti do 10 

let, diskotéka, řezbování, 

vernisáž řezeb a hudební 

vystoupení; 26. 7. od 16:00, 

28. 7. od 14:00

 Sedlčany – nám. T. G. M.
27. 7. Farmářské a řeme-

slné trhy

živá hudba, doprovodný 

program; 8:00

 Radíč – zámek
27. 7. Den otevřených 

dveří

prohlídka zámku a občers-

tvení v zámecké kavárně; 

10:30

 Klučenice
27. 7. Oslava 690 let obce 

Klučenice

dopoledne setkání veterá-

nů, mše svatá, řemeslný 

trh, vystoupení Kovářovan, 

Elizabeth a další; 13:00

 Vysoký Chlumec – Vá-
penice
27. 7. Tradiční mše u kap-

ličky sv. Anny

14:00

 Osečany
28. 7. Pouť

 Petrovice – zahrada ZŠ
30. 7. Putující festival 

Padayātrā

živá hudba, vystoupení ta-

nečnic, veselé divadlo, pro-

hlídka volků a putovního 

vozu, malování na obličej, 

soutěž a další; 18:00

 Kosova Hora – park 
gen. Mareše
2. 8. Putující festival 

Padayātrā

živá hudba, vystoupení ta-

nečnic, veselé divadlo, pro-

hlídka volků a putovního 

vozu, malování na obličej, 

soutěž a další; 18:00

 Svatý Jan
3. 8. Traktoriáda

IX. ročník, jízda zručnosti, 

soutěže pro diváky, občers-

tvení; 13:00

 ROZHLEDNY

 Onen Svět
Langova rozhledna 

otevřeno každý den; 

9:00–19:00

 Chotilsko
Veselý vrch

otevřeno denně mimo 

pondělí; 10:00–18:00

 Přední Chlum
Rozhledna Milada

otevřeno každý den; 

10:00–19:00

 Osečany
Drahoušek

otevřeno každý den; 

10:00–17:00

 Petrovice
Kuníček

otevřeno úterý až neděle; 

10:00–17:00
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VLADYČÍN Dětský den se 
ve Vladyčíně, vesničce 
tři kilometry vzdálené 
od Petrovic, konal druhým 
rokem. A nedělní odpole-
dne 21. července přiláka-
lo na místní náves velké 
množství lidí. 

Organizace se opět ujal 
místní sbor dobrovolných 
hasičů, zapojili se i souse-
dé a v podstatě celá ves-
nice. Zázemí měli hasiči 
umístěné v hasičárně, těs-
ně sousedící s malým par-
číkem na návsi. Prostře-
dí pro soutěže naprosto 
ideální. Pro děti zde bylo 
připraveno hned něko-
lik soutěžních zastavení. 
Nechybělo ani oblíbené 
malování na obličej a ská-
kací hrad. 

Děti si po splnění všech 
úkolů odnášeli nejen sladko-
sti ale i velice pěkné věcné 
ceny.        Jana Motrincová

RADAVA Joe Berry Band, 
složený z ostřílených čle-
nů rockových kapel, kteří 
odehráli ve svých mateř-
ských partách stovky kon-
certů v čele s frontmanem 
kapely Radkem Kurcem, to 
rozjel v sobotu 20. červen-
ce na Radavě. 

A účast návštěvníků 
byla opravdu slušná. Mu-
zikanti přijeli z Plzeňska 
a předvedli show hod-
nou profesionálů velkých 
pódií. Ostatně, vrací se 
na oblíbené místo v zátoce 
již několikátý rok. Rekre-
anti se přišli bavit s chutí. 
Letním večerem se nesly 

hity kapel Judas Priest či 
AC/DC a dalších klasic-

kých rockových formací. 
Jana Motrincová

PETROVICE Určitě nepíšu 
jen za sebe, ale i za spoko-
jené posluchače dechov-
kových koncertů v petro-
vickém zámeckém parku. 
Pravidelně pořádající orga-
nizace SDM Mezihoří stří-
dá každý rok vynikající 
české a moravské kapely. 

V neděli 14. července 
celé odpoledne vyhrávala 
v parku dechová hudba 
Tufaranka ze Šakvic. Celý 
parket byl téměř zaplněn. 
Myslím si, že by se nenašel 
posluchač, kterému by se 
tato hudba nelíbila. Všich-
ni, se kterými jsem měl 
možnost si popovídat, byli 
nadmíru spokojeni a za to 
patří pořádající organizaci 
velký dík. 

Letos takovouto akci 

mezihorští hasiči pořádali 
již po třinácté. Ten, kdo má 
rád dechovou hudbu a ne-
zúčastňuje se těchto akcí, 
dělá velkou chybu. Při-
chází o nádherný kulturní 
zážitek. Hasiči pořádají 
akce v zámeckém parku, 
ale také v Obecním domě 
v Petrovicích. Letos po-
zvali do Obecního domu 
Veselou trojku Pavla Krš-
ky. Představit by se měla 
16. listopadu. No a na 20. 
července příštího roku po-
zvali pořadatelé další vyni-
kající moravskou kapelu, 
Žadovjáky. 

Po ř a d a t e l ů m  p ř e j i 
hodně sil, elánu a chuti 
do pořádání těchto vyni-
kajících koncertů.

František Urner

KLUČENICE V sobotu 20. 
července se zaplnil kos-
tel v Klučenicích do po-
sledního místa. Vystoupili 
zde Martin Husák, Radek 
Blahuš a Matěj Kovanda. 
Trojice profesionálních 
hudebníků vystupuje pod 
jednotným názvem Husak 
Quartet. 

Koncert smyčcového 
uskupení předčil opět veš-

kerá očekávání. Událost 
nabitá energií i humorem, 
kde se přítomní posluchači 
stali čtvrtým členem kvar-

teta, si užili komplet všich-
ni bez rozdílu věku. Celá 
akce se uskutečnila v rám-
ci oslav 690 let obce Kluče-
nice s fi nanční podporou 
Středočeského kraje. Multi-
žánrové kvarteto rozezně-
lo smyčce ve skladbách 
klasických i populárních. 
Zazněla i hudba jazzová 
a folklórní. Trojice hudeb-
níků se netají tím, že miluje 

improvizace. Závěrem tak 
nechyběla ani hudba fi lmo-
vá či duchovní. 

Jana Motrincová

Umělecký zážitek 
opět zaplnil kostel 
do posledního místa

Tufaranka 
v Petrovicích

Multižánrové kvarteto zahrálo pro zaplněný kostel. 
Foto: Obec Klučenice

Dětský den vykouzlil 
dětem úsměv na rtech

Rekreanti s chutí pařili na hity 
rockových legend u vody

Rockové legendární hity zahrál Joe Berry Band na Radavě.

Stanovišť zde bylo hned deset, některá netradiční potěšila velké 
i malé návštěvníky.

HODINÁŘSTVÍ 
Stanislava Pokorná
Havlíčkova 705, Sedlčany

Prodej šperků, 
hodinářského zboží, 

investičního zlata, 
šperků z perel 

a přírodních kamenů, 
baterií i do sluchadel...

Po-Pá 8-12 13-16, So 8-11
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Michal Chudárek. S ním jsme 

se dohodli, že tuto lokalitu 

použijeme jako místo, kam 

se pokusíme navrátit nejvzác-

nějšího modráska Sedlčan-

ska, modráska černoskvrnné-

ho. Ještě v roce 2017 tady žil, 

pak bohužel vyhynul. My teď 

můžeme považovat za za-

chráněnou jeho poslední lo-

kalitu ve středních Čechách 

na Předním Chlumu,“ přiví-
tal přítomné Martin Kysela 
s tím, že takových biotopů je 
třeba celá řada, aby se přede-
šlo vyhynutí celé populace.

„Loni jsme tady vypustili 

dvanáct samiček z Předního 

Chlumu za účelem začátku 

snahy o návrat tohohle motý-

la, ale byl by zázrak, kdyby 

se to rovnou podařilo,“ in-
formoval Ondřej Sedláček. 
Když podobné lokality 
začal zakládat v roce 2007, 
pečoval o místa, která byla 
pro motýly či další vybrané 
živočichy příhodná, kom-
pletně. „Pak se ukázalo, že 

tímto způsobem jsme schop-

ni obhospodařovat opravdu 

jen malé, velmi významné 

lokality,“ říká.
Postupem času přešel 

se svými kolegy na způsob 
péče o krajinu v širším mě-
řítku. Principem je úpra-
va způsobu hospodaření 
v součinnosti se zemědělci, 
zejména termín seče a po-
nechání některých částí ne-
posečených. Nejdůležitější 
rostlinou, na kterou je navá-
zaná populace zmíněného 
modráska černoskvrnného, 
je mateřídouška.

Cílem společné vycház-
ky bylo nachytat dvacet 

Michal Chudárek předběhl dobu a teď sklízí 
plody své práce spolu s Bělozářkou

druhů motýlů a seznámit 
se s lokalitou a péčí o ni. Při 
stoupání loukou tedy od-
borníci i laici, pomocí sítěk 
nad koláči mateřídoušky 
i velkým množstvím dalších 
kvetoucích i nekvetoucích 

rostlin, honili motýly. Pes-
trobarevná voňavá louka, 
která byla sklizena před 
10. červnem, aby stihla 
do této doby nakvést, při-
nesla své ovoce.

„Máme tady nádherný 

vlhkostní gradient. Tady jsme 

na skále, vidíme hvozdíkové 

a mateřídouškové části, jsou 

tady i acidofi lní stepi, ale zá-

roveň krvavce indikují vlh-

kou louku. Na takto malé čás-

ti najdeme vedle sebe motýly 

a rostliny, které reprezentují 

úplně jiné biotopy. Setkáva-

jí se tu nesmírně zajímavá 

společenstva,“ poukazoval 
Ondřej Sedláček na pestrost 
louky.

Dvacítka se 
podařila

V síťce nakonec skon-
čili modrásek vikvicový, 
evropsky chráněný mod-
rásek bahenní, ohniváček 
černoskvrnný, okáč bojín-
kový, velmi vzácný okáč 
bělopásný, několik druhů 
vřetenušek včetně mateří-
douškové, perleťovec malý, 
bělásek řepový, bělásek 
hrachorový, okáč luční, sou-
mračník mráčkový, žluťásek 
jižní, okáč prosíčkový, mod-
rásek tmavohnědý, modrá-
sek hnědoskvrnný a další.

„Dvacet druhů máme. Vy-

padá to jako sranda, ale je to 

strašně dobrý číslo. My jsme 

tady půl hodinky plácali síť-

kama a máme dvacet druhů. 

Kdybychom tu byli ještě chvíli, 

tak jich máme třicet. Celkově 

jsme tady asi na sedmdesáti 

druzích. Jsme v ohromně bo-

haté krajině. Važme si toho 

a snažme se to zlepšit ještě 

víc,“ podotkl Martin Kysela. 
Na Budějovicku při podob-
né akci se podle něj podaří 
odchyt třeba tří druhů.

Modráska černoskvrnné-
ho, který kromě mateřídouš-
ky ke svému životu potřebu-
je také populaci mravenců, 
nakonec účastníci exkurze 
viděli díky tomu, že sem 
zoologové přivezli dva exem-
pláře z Předního Chlumu. 
Minulý rok byl velmi suchý 
a mateřídouška schla, tak-
že i tam je letošní populace 
slabší, v řádu nižších stovek.

Acidofi lní step 
byla popsaná 
právě tady

V celorepublikovém 
měřítku zajímavou lokalitu 
z hlediska botanického po-
psal Jiří Malíček: „Vyskytuje 

se tady vegetace, která se 

nazývá acidofi lní step. To 

je takový velmi řídký, velmi 

krátký trávník. Je tam hod-

ně lišejníků a mechů, není 

to souvislý trávník. Je tam 

hodně hvozdíku kartouzku, 

mateřídoušek a dalších. Tyto 

stepi se vyvíjejí na zvětralé 

žule. Tato populace byla pro 

vědu popsaná přímo z okolí 

Kamýku nad Vltavou. Něco 

podobného je už jen na pár 

místech v republice.“

Výprava za motýly v tu 
dobu stála u infotabule pod 
vyhlídkou u silnice ve smě-
ru na Krásnou Horu nad 
Vltavou. Jiří Malíček na ní 
upozornil na historickou fo-
tografi i, podle které zde „Ta-

kových stepí bývalo daleko 

víc a vypadaly trošku jinak. 

Byly přepásané, občas rozdu-

pané zvířaty i lidmi. Vegetace 

byla řídká, místy byla i holá 

půda,“ ukazoval. Jako největ-
ší vzácnosti poukázal na smil 
písečný a kriticky ohrožený 
ovsíček obecný.

Klíčem je správné 
hospodaření

Pro modráska černo-

skvrnného je důležitý pře-
chod koseného a nekose-
ného porostu. „Potřebuje 

obnažený porost mateřídouš-

ky, na kterém se vyvíjí, ale 

zároveň potřebuje někde sed-

nout a někde se napít. K tomu 

využívá vyšší trávy, vyšší 

vegetace,“ ukazoval na pře-
chod Martin Kysela s tím, že 
na tuto potřebu myslí i dotač-
ní titul Modrásek, který udá-
vá 15 % jako minimum nese-
čeného porostu. Do tohoto 
projektu je kromě Michala 
Chudárka zapojený také ze-
mědělský podnik Klučenice.

Podle odborníků, kteří 
zde diskutovali se zájemci 
o problematiku, není pastva 
vhodnější než právě správ-
ně zvolená seč. I pastva by 
se musela správně časovat 
a ideálně i posouvat. „S pas-

tvou nedokážeme vyhovět 

všem druhům,“ odpovídá 
Martin Kysela. „Nejlepší 

byla pastva s pasáčky, kteří 

chodili po kopcích, tady to 

spásli, pak šli jinam, pak se 

zase vrátili. Ti motýli byli 

úplně všude a byli schopni se 

v té krajině přesouvat podle 

toho, kde aktuálně ty pod-

mínky byly,“ dodal Ondřej 
Sedláček.

Přírodní biodiverzitě ne-
nahrává pěstování plodin 
pro bioplynové stanice, 

pěstování vysokoprodukč-
ních plodin či třeba obno-
va luk pomocí orby a osetí 
speciální směsí. „V očích 

zemědělců nejdřív vypadá-

me jako zločinci, kterým 

vadí moderní zemědělské 

postupy, ale postupem času 

se ukázalo, že nějaké ústup-

ky možné jsou. Na Předním 

Chlumu jsme chtěli, aby 

nesekali ty acidofi lní stepi, 

kde té biomasy stejně tolik 

není. A chtěli jsme omezení 

digestátu aspoň na někte-

rým místech. Nakonec k té 

domluvě došlo a díky dotaci 

se to hospodaření snad vy-

rovnává,“ popisuje osvěd-
čený přístup Ondřej Sedlá-
ček. Upozorňuje na to, že 
ochrana přírody se nedá 
dělat direktivně. Je třeba 
společně diskutovat a hle-
dat vhodné řešení.

„Ze začátku si ze mě ostat-

ní zemědělci dělali srandu. 

Teď už to berou vážně,“ svěřil 

se přítomným zemědělec, kte-

rý zdejší lokalitu obhospoda-

řuje, Michal Chudárek. „Kdy-

by se to všude dělalo stejně, 

žádná biodiverzita by nebyla. 

Podobně jsme tady hospoda-

řili už předtím, než na to byla 

vypsaná dotace. Kvůli výtěž-

nosti to neděláme, ta tady sko-

ro není. Ale je těžké na to být 

sám, sám proti davu. Mělo by 

být větší propojení životního 

prostředí a zemědělství,“ říká.
Podle Martina Kysely 

byla tato lokalita v dobrém 
stavu už předtím, než zde 
začala spolupráce Bělo-
zářky se zemědělcem. Zdá 
se, že dobrou cestou pro 
budoucnost i jiných míst 
je plánovaný monitoring 
opylovačů a respekt k přiro-

zeným krajinným prvkům. 
„Směřuje to k tomu, s čím my 

jsme začali někdy před pat-

nácti lety. Teď to probíhá už 

i v politice. My jsme vlastně 

předběhli dobu,“ uzavírá Mi-
chal Chudárek diskusi nad 
zemědělstvím respektujícím 
přírodní bohatství.

Olga Trachtová 

Hadáčková

Dokončení ze strany 1



11stranawww.sedlcansky-kraj.cz SPORT/PUBLICISTIKA

OBDĚNICE Již šestý ročník turna-
je v nohejbale o putovní pohár 
se konal v sobotu 20. července 
na hřišti v Obděnicích. 

V celodenní soutěži hrála 
tříčlenná družstva a dostavilo se 
hned osm part zkušených hráčů 
z petrovicka i okolí. Pořadatelé 
Vladimír Krejča, Pavel Podlip-

ský, Václav Podlipský st., Václav 
Podlipský ml. a Petr Pilík si ne-
mohli vybrat na sportovní akci 
lepší datum. Počasí vyšlo skvěle 
a celý den vládla dobrá sportov-
ní nálada. 

Jeden z hlavních pořadate-
lů, Vladimír Krejča, prozradil 
i pozadí příprav a podrobnosti 

organizace turnaje. „Vzhledem 

ke skutečnosti, že se jednalo již 

o šestý ročník, dnes již tradiční 

sportovní akce, začínáme s pří-

pravami jen pár dní předem, 

už víme, co můžeme očekávat. 

Přibližně měsíc předem se nám 

začínají hlásit mužstva. Vzhle-

dem ke kapacitním možnostem 

hřiště, je možné registrovat 

vždy pouze osm družstev. A ka-

pacita byla letos opět naplněna. 

Mám velkou radost, že i letošní 

ročník se velmi vydařil a v přá-

telském duchu probíhal celý 

den. Ve chvíli, kdy týmy odjíž-

dějí, netají se tím, že už se těší 

na další ročník. Jsme rádi, že to 

není o rivalitě, ale o příjemném 

setkání, ze kterého si hráči ne-

odnáší jen ceny ale i pěkný spor-

tovní zážitek. “ 
A jak letošní nohejbalový tur-

naj v Obděnicích dopadl? První 
místo a výhru putovního pohá-
ru plus soudku piva si odvezlo 
družstvo Old stars. Pomyslnou 

stříbrnou medaili si vybojovali 
Brutální berušky a třetí místo si 
vykouzlilo družstvo s názvem 
Tři kouzelníci. Za nimi následo-
valy party: Iron Maiden, Had 
team, Zlobři, Petrovičtí izotopy 
a na osmém místě zakončili ta-
bulku výsledků Pupíci. 

Jana Motrincová

Kdykoli mi klient v práci nebo 
někdo jiný, pro koho jsem něco 
udělal, řekne „to jste moc hod-

ný“, zpozorním. Samozřejmě je 
to zdvořilostní fráze. Ale v čes-
kých zemích a v naší rodině 
zvlášť v tom někdy zahlédnu 
i nechtěné vyjádření faktu, že 
jsme možná až „příliš hodní“, 
tedy že si špatně nastavuje-
me osobní hranice, případně 
dokonce úplně zapomínáme 
na vlastní potřeby a cíle ve pro-
spěch různých cizích zájmů, 
které přitom ani nemusejí být 
nelegitimní nebo jakkoli závad-

né, jen prostě mohou kolidovat 
s tím, co sami chceme. Třeba 
jen v dané chvíli, jenže i čas 
hraje roli a v každém okamži-
ku vlastně tím, že „říkáme ano“ 
jedné věci, myšlence, činu atd., 
říkáme automaticky zároveň 
„ne“ všemu ostatnímu, vyřazu-
jeme nebo odsouváme všechny 
alternativy.

S tímto přístupem, který mi 
byl od dětství vštěpován, se 
člověk snadno může postupně 
dopracovat do situace, kdy už si 
vlastně skoro ani nevybírá, čím 
se bude zabývat, ale převážně 

jen reaguje na požadavky okolí. 
A pokud by chtěl někdo namít-
nout, že je to altruistické a správ-
né, tak ještě podotýkám, že 
i dělat něco pro druhé může vy-
padat buď tak, že se pro to svo-
bodně rozhodnu a vyberu si, co 
a pro koho udělám, anebo za mě 
vyberou ti z bližních, kteří mají 
nejmenší skrupule a nejostřejší 
lokty. Na takového „moc hodné-
ho člověka“, který už nemá čas 
nejen na sebe, ale ani na vlastní 
rodinu nebo přátele, je pak do-
cela smutný pohled.

Jan Žebrakovský

Být či nebýt „moc hodný“?

G L O S A

Za jeden z nejlepších způsobů pozná-
vání světa považuju chůzi krajinou 
prokládanou pravidelnými zastávkami 
v hospodách. Při rozhovorech a naslou-
chání v lokálech můžeme poznávat kra-
je z jakési jejich vnitřní strany, ze strany 
glos a vyprávění o osudech lidí, kteří 
v daných končinách žijí. Proto se ve vol-
ném čase nejraději potuluju, vysedávám 
v místních putykách a zase se potuluju.

Proto se tak nerad dozvídám, že ně-
kde nějakou hospodu zavřeli. Což se 
ve zvýšené míře dělo nejprve v době 
zavádění EET a pak v období covidové 
pandemie a lockdownu. Povinnost EET 
byla poslední kapkou například pro pro-
vozovatele hostince U Jandů v nedale-
kém Nadějkově. Tedy hostince, který byl 
pod stejným názvem a na stejném místě 
provozován nejméně od roku 1864, kdy 
o něm můžeme číst ve zprávách o slav-
nostním pohřbu romantického roma-
nopisce a sedleckého rodáka Prokopa 
Chocholouška.

V minulém roce jsme pak defi nitivně 
přišli o vyhlášenou prčickou hospodu 
U Škrpálu, ta už je přestavována na plně 
automatizovanou prodejnu společnosti 
COOP bez lidské obsluhy. Nabízela se 
možnost, že by hospodu coby důležitou 
součást místního života odkoupilo a sou-
kromým osobám pronajímalo město. 
Kvůli fi nanční a organizační náročnosti 
ale k ničemu takovému zastupitelstvo 
nepřistoupilo. Jestli byla záchrana re-
staurace U Škrpálu opravdu nemožná, 
anebo možná „jen“ za cenu velkých potí-
ží, které město nechtělo podstupovat, ne-
vím. Ale s kýmkoli se o zrušení Škrpálu 
bavím, pro toho je ztráta tohoto středo-
bodu Prčice, vybaveným navíc tanečním 
sálem, tématem hodně smutným.

Jiný osud naštěstí potkal hospodu 
obděnickou. Když jsem kolem ní v mi-
nulosti procházel, bylo před ní pusto, 
uvnitř prázdno. Před necelým rokem 
mě ale v Obděnicích čekalo milé pře-
kvapení. Najednou byla hospoda ote-
vřená, a to i v týdnu, i v týdnu v ní 
vařili, a opravdu výborně vařili. Náves 
díky hospodě ožila, zvlášť o víkendech 
zaměřených vždy na konkrétní kuchy-
ni, třeba na kuchyni slovenskou, mexic-
kou… Bylo zřejmé, že se hospody ujal 
někdo šikovný a schopný, kdo ji doká-
zal vzkřísit k novému životu. 

Nejen tedy, že se v hospodách pří-
běhy vyprávějí, ale svůj vlastní pří-
běh žije i každá z nich. Přejme jim 
a jejich provozovatelům, aby to byly 
příběhy co možná šťastné.

Tomáš Míka Klein

Z šestého ročníku si vítězové 
odvezli sud piva a putovní pohár

Sud piva si letos odvezlo s nejlepším výsledkem družstvo Old stars.

Z E  Z Á P I S N Í K U 

( 1 7 )

O zániku 
i zmrtvýchvstání 

hospod
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Málokterý světový autor dra-
mat a románů dokázal tak 
působit na čtenáře a diváky. 
Karel Čapek napsal řadu děl, 
z nichž některá byla v té době 
zásadně protiválečná. 

Válka, která třetím rokem 
zuří nedaleko, do 21.století 
nepatří stejně jako gulagy 
(forma uvěznění). Nelítost-
nému a neobhajitelnému 
napadení ze strany Ruska 
se Ukrajina brání oprávně-
ně, hrdinsky a spravedlivě. 
Na obou stranách fronty do-
chází k usmrcení, mrzače-
ní, zranění mladých mužů. 
Spoléhal jsem na ruské mat-
ky svých padlých synů. Že 
v moderní době vstoupí ne-
konečným zástupem do Kre-
mlu a umlátí tam ty vrahy 
holemi.

Na nedávnou událost při 
bombardování Kyjeva musí 
každý člověk myslet s tím 
největším odporem i nenávis-
tí ke každému, kdo se na ta-
kových akcích opakovaně 
podílí. A protože se zločinec 
Vladimír Putin od toho nedis-
tancuje, ani neomlouvá omyl, 
bylo to na jeho rozkaz. Nyněj-
ší zbraně lze zaměřit na cíl 
s přesností několika málo met-
rů. Ovšem nemocnice pro dět-
ské pacienty s onkologickými 

onemocněními, porodnice… 
To normální člověk náhle vidí 
rudě. A narůstá přesvědčení 
o nutnosti dát Ukrajině jen to 
nejlepší, aby takoví zločinci 
dostali pádnou odpověď. Není 
pravda, že Rusko nemůže pro-
hrát – historie to dokazuje.

Čapkovo drama Matka uka-
zuje, jak by nynější události 
literární autor posuzoval. Mat-
ka měla s manželem pět synů 
a počínaje manželem postup-
ně přicházeli o život a zůstal 
jen nejmladší syn. Jeho si 
chtěla za každou cenu ucho-
vat. Po napadení vlasti nepří-
telem poslouchala z rádia vý-
zvy k mobilizaci, k aktivnímu 
odporu všech mužů. Postavit 
se nepříteli. Až nesnášela 
hlasatelku, jak své úpěnlivé 
výzvy stále opakovala. Pak se 
dověděla, že hlasatelce vetřel-
ci zastřelili její jediné malé 
dítě. V té chvíli začala myslet 
jinak. Oni vraždí i malé děti? 
A jde pro ukrytou zbraň, dává 
ji svému poslednímu milova-
ném synovi do rukou s vý-
zvou, aby šel ty děti pomstít.

Je nesmírně symbolické, 
jak mírumilovný Čapek při 
svém protiválečném uvažová-
ní vnímal nutnost bojovat pro-
ti sprostým vrahům.

Vladimír Roškot

Ještě za starosty Buria-
na, který byl kvalifi kova-
ný stavař, jsme očekáva-
li (my staří Sedlčaňáci), 
že i sokolovna, jako sta-
rý, vlastně svým způso-
bem historický objekt, 
bude modernizována 
v původním vzhledu. 
Občas se proslechlo, že 
se jedná a rozhoduje, 
čím začít. A letité chát-
rání se prý vysvětlovalo 
výrokem: „Zastupitelé se 

nedohodli na jednotném 

stanovisku, jak postupo-

vat dál. To je demokra-

cie“. Tak demokracie 
zavinila, že se budova 
alespoň nezabezpečila 
proti zatékání, nebo vzlí-
nání vody. Mám za to, 
že probíhající debata je 
paralelou dění kolem 
Fialovy vlády. Vše, co 
předchozí vlády hodily 
pod stůl, měla okamžitě 
vyřešit vláda současná. 
Vše, co nevyřešily RM 
v minulých funkčních 
obdobích, měl hned 
vyřešit nový starosta 
Janeček.

Pode mého tady byly 
různé zanedbané věci 

již z doby totality, např. 
majetkové vztahy v po-
zemcích, kdy všechno 
bylo všech a stavělo se 
na pozemku, který ne-
patřil městu, ani byto-
vému družstvu, ale sou-
kromníkovi. A obyvatelé 
družstevní bytovky byli 
donuceni platit po sa-
metové revoluci za celý 
„svůj“ pozemek. Podob-
ně se někdy nic nedělalo 
z rozpačitosti, jak jednat 
se starým majitelem ne-
movitostí. Sokolovna 
byla kdysi majetkem TJ 
Sokol, ale nikdo necítil 
pravomoci k okamžité-
mu jednání pevnou ru-
kou řádného hospodáře. 

Jsem přesvědčen, že 
sokolovna je pro Sedlča-
ny historickou stavbou 
svého druhu. A symbo-
lem již starověké moud-
rosti obsažené v zásadě 
pilného pěstování těla 
i ducha v rovnováze. So-
kolové byli moudří, byli 
skutečnými vlastenci. 
Cvičitelé nás od útlého 
dětství vedli jako dospělí 
kamarádi. A k pravému 
kamarádství nás vedli 

mezi sebou, abychom se 
slabším neposmívali, ale 
pomáhali si. 

Možná,  že takový 
duch na mládež působí 
ve starých stavbách škol 
k zušlechtění ducha i so-
koloven k zušlechtění 
těla, jeho síly, vytrvalosti 
i obratnosti. Různá nářadí, 
jako hrazda, bradla, švéd-
ská bedna, kladina, kruhy, 
kůň, tyč, lano, koza, stůl, 
umožňovala spoustu ne-
náročných i velmi nároč-
ných cviků. Gymnastika 
už není in, takže nemáme 
nové Čáslavské.

Každopádně je v sou-
časnosti málo možností 
ke sportování v takovém 
směru, pokud chceme 
v zimě hrát tenis. V ka-
ždé z několika školních 
tělocvičen je třeba dobře 
zaplatit. Takže sokolovna 
by mohla bez velkých 
nákladů sloužit školám 
i veřejnosti v dobrých 
podmínkách na různé 
způsoby. A možná by se 
obnovil i Sokol, jaký byl, 
když vychovával i k dob-
rým vztahům. 

Vladimír Roškot

Mám to štěstí, že mezi 
mé přátele a známé se 
řadí i borci, kterým je 
přes sedmdesát. Někte-
rým již značně. Zřejmě 
byste tipovali, že od nich 
čerpám moudrost, život-
ní zkušenosti a nadhled. 
Neříkám, že ne. Avšak 
musím přiznat, že je to 
hlavně smysl pro humor, 
chuť do života a způsob 
komunikace s děvčaty. 
Ano, čtete správně. Gene-
race bez mobilů, internetu 
a sociálních sítí musela 
umět s lidmi mluvit, a tato 

schopnost se nezapomíná.
Objednávku v kavárně 

vyřizuji svým tradičním 
způsobem, stručně a věc-
ně. Můj parťák ovšem 
bez nejmenšího zaváhá-
ní zahajuje konverzaci 
a během pár minut víme 
o slečně, kde bydlí, co stu-
duje, co má ráda, co ráda 
nemá nebo jak je štíhlá 
v pase. Měsíc předtím 
se dal kolega do řeči s ji-
nou obsluhující slečnou 
a za okamžik už jsme vě-
děli, že je nezadaná a zís-
kali jsme detailní přehled 

o tom, kde všude po těle 
má jaké tetování. Ne, ne-
byl to nepříjemný výslech, 
ani dotěrné dotazování. 
Řeč šla, všichni jsme se 
smáli a já se nestačil divit. 
Já bych byl schopný do té 
kavárny chodit denně dva-
cet let, a i po takové době 
nevědět o obsluhujících 
slečnách vůbec nic.

M ů j  v n i t ř n í  h l í d a č 
mě totiž nekompromis-
ně usměrňuje. Nezdržuj, 
slečna má na práci jiné 
věci než se s tebou vyba-
vovat, a vůbec, proč by 

zrovna na tebe měla být 
zvědavá. Zní to logicky, 
a já se tím řídím. Předsta-
vuji si, jak přichází celá 
otrávená kamsi dozadu 
a přemlouvá kolegyni, aby 
se k mému stolu příště vy-
dala ona, protože se tam 
snaží být nějaký trouba 
vtipný a ona už to nedává. 
Dobře, ale budeš dnes vy-
tírat. Jo, platí, hlavně, ať už 
tam nemusím.

Když pak pozoruji ži-
velnou záplavu vtípků, na-
rážek a komplimentů ráno 
ve fi tku, kam docházím se 

svojí partou dříve naro-
zených duší, připadám si 
jako amatér, který se ně-
jakým nedopatřením ocitl 
v profesionální lize. A tak 
jen decentně mlčím. Vím, 
že pokud bych se do té 
hry zapojil, hned bych ji 
zkazil.

Už mi jen zbývá si klást 
otázku, jestli tato spole-
čenská obratnost přichází 
s věkem, anebo dnešní 
marnost zůstane i marnos-
tí zítřejší. Uvidím za třicet 
let. Dám pak vědět.

Bohumil Vohanka

G L O S A

Problém jménem 
sokolovna

Karel Čapek proti válce?

Lekce života od seniorů
Z A M Y Š L E N Í

P O Z N Á M K A
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